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مهر - شبکه سی بی اس با برداشتی مدرن از رمان »محرمانه لس آنجلس« سریالی تلویزیونی می سازد. در سال 1997 یک فیلم سینمایی با 
نقش آفرینی کوین اسپیسی و گای پیرس از روی این رمان ساخته شده است. داستان در میان دروغ ها و زرق وبرق های لس آنجلس دهه پنجاه 
میلادی و زمانی به وقوع می پیوندد که مسیر سه کارآگاه و یک خبرنگار زن هنگام بررسی پرونده یک قاتل زنجیره ای سادیسمی به هم پیوند می خورد.

 »محرمانه لس آنجلس« 
سریال می شود

یک شنبه 15 بهمن1396 .17 جمادی الاول  1439.شماره 19750

...سینمای ایران

 وزیر ارشاد: سینمای ایران 
حرف اول را در منطقه می زند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سینمای ایران با تولید 
میانگین ســالانه 9۰ اثر ســینمایی حرف اول را در منطقه 

می زند.
به گزارش خبرنگارمهر، ســید عباس صالحی جمعه شــب 
در آیین افتتاح جشــنواره فیلم فجر در استان بوشهر اظهار 
کرد: »اســتان بوشــهر بــا مقاومــت، فرهنگ و هنر نســبت 
تاریخی دارد و در کشــور زبانزد اســت.« وی افــزود: »مردم 
ما در ایران بیش از سه دهه است که ماه بهمن را با دو اتفاق 
می شناســند، یکی جشــن های پیروزی انقــلاب و دیگری 
فیلم های جشــنواره فجر که تبدیل به نوســتالژی این دهه 

شده است.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی بیان کرد: »برخی افراد فکر 
می کردند در انقلاب مذهبی شــاید نتوان از سینما نام برد 
اما امام خمینی )ره( در  ســخنرانی تاریخی خود از ســینما 
نام برد و اکنون شاهد آن هستیم که چگونه سینما با انقلاب 
پیوند خورده است.« وی با بیان این که در سند چشم انداز 
۲۰ ســاله ایران برنامه ریزی شده است که کشــور در ابعاد 
مختلف در منطقه اول باشــد، اظهار کرد: »شاید در برخی 
از موضوعات راه زیادی داشــته باشــیم اما اکنون سینمای 
ایران با تولید میانگین ســالانه 9۰ اثر سینمایی حرف اول 

را در منطقه می زند.«
وی بیان کرد: »اکنون سینمای ایران در تولید فیلم پیشرو 
اســت و در جهان در فیلم های بلند، کوتاه و مســتند حرفی 
برای گفتــن دارد.« وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بیان 
کرد: »ســینمای ایران امروز به عنوان ســینمای یک کشور 
نیست بلکه در سطح جهانی نام آور است و رقیب بسیاری از 

فیلم سازان مطرح جهان است.«

جراحی موفقیت آمیز جمشید مشایخی

خبرگــزاری صداوســیما - جمشــید مشــایخی بازیگــر 
پیش کســوت تئاتــر، ســینما و تلویزیــون بــه بخــش ایزوله 

مراقبت های ویژه بیمارستان آتیه منتقل شد.
یکی از اعضای خانواده استاد مشایخی گفت: »این هنرمند 
از هفته گذشــته در بیمارســتان به علت عارضه پروستات و 
ریه تحت درمان است و پس از عمل جراحی در بخش ایزوله 
بســتری شــده اســت.« وی با تاکید بر این که حال عمومی 
اســتاد مشــایخی خــوب اســت، افــزود: »ملاقات بــا آقای 
مشایخی فعلا ممنوع است، اما پزشکان حال عمومی ایشان 

را رو به بهبود دانسته اند.«

...تلویزیون
تغییر ساعت پخش »فرمول یک«

»فرمول یک« همزمــان با دهه فجر در ســاعتی متفاوت و با 
مدت زمانی طولانی تر از شبکه یک سیما روی آنتن می رود.
به گزارش ایســنا، این برنامه که شــنبه تا چهارشنبه   بعد از 
اذان مغرب روی آنتن می رفت، این هفته ویژه برنامه هایی 
به مناســبت دهه فجر دارد که بین اخبار ســاعت 19 و ۲1 
شبکه یک پخش می شــود و کنداکتور پنج شنبه شب را نیز 
به خود اختصــاص خواهــد داد. ضیاء تا ۲1 بهمــن در این 
ویژه برنامه ها میزبان استانداران، وزرا و چهره های سیاسی 
مختلف اســت تا درباره رشد و شــکوفایی کشــور در سی و 

نهمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی با آن ها گپ بزند.
»فرمول یــک« به تهیه کنندگی افشــین حســین خانی این 
هفته شنبه تا پنج شنبه بین ساعت 19:۳۰ تا ۲1 از شبکه 

یک سیما روی آنتن می رود.

سینما و تلویزیون

هشــدار
خطر لو رفتن داستان

تعلیق های خوب فیلم

»به وقت شام« حاوی سکانس ها وپلان 1 
های دلهره آور خوبی است که می تواند 
مخاطب را روی صندلی میخکوب کند:
- شــوک اولیه که با پیدا شدن سروکله 
کوادکوپتر و انفجار انتحاری در میان زنان و کودکان آواره 
سوری رخ داد مخاطب را از لحظه پدیدار شدن آن دوربین 

پرنده، میخکوب سالن تاریک سینما کرد.
- ســکانس پاک ســازی باند فــرودگاه تدمر بــرای آماده 
پرواز شدن و مین گذاری اطراف باند، با توجه به تاریکی 
محیط و ضرباهنگ موســیقی متن به خوبی حس انتظار 

یک واقعه را به مخاطب منتقل می کند.
- نمایــش چاقــو در کیف آن زن ســوری نزدیک به شــیخ 
سعدی که در لحظاتی که آرامش نسبی ایجاد شده بود، 
ناگهان پازل دلهره را رو کرد و مخاطــب را در انتظار یک 
اتفاق ناگوار گذاشت. درحقیقت در این سکانس حاتمی 
کیا به صورت نمادین، نطفه آغاز یک فتنه را که می تواند 

از دل یک جامعه بحران زده باشد به نمایش گذاشت.
- سکانس سربریدن اسرا توسط داعش

- سکانسی که در آن پس از جر و بحث علی بر سر خلبان 
اتوماتیک، ام سلما گفت او را از هواپیما پایین بیندازند.

- در سکانس بازگشت هواپیما به تدمر و ورود به فرودگاه 
این شهر، صحنه آرایی و موسیقی و پلان ها آن قدر با قوت 
تهیه شــده بود که مخاطب بدون آن که اطلاعاتی داشته 
باشد، حس می کند که این صحنه آرایی آبستن حوادث 

غیرمنتظره ای است.
سوال درباره خط داستانی فیلم

ایده ســاخت ایــن فیلــم یعنی ۲ 
دو  گیــری  گــروگان 

ایرانــی  خلبــان 
توســط داعــش 

بســیار جــذاب اســت. چــه این 
که هم رشــادت هــای خلبانان 
ایرانی را نمایش می دهد و هم 
از تعلیقــی که نفــس حضور در 
آسمان دارد استفاده می کند. 
اما به نظر دو مســیر در فیلم به 

خوبی به پایان نرسید:
اســکورت  ماجــرای   -

هواپیماهای روسی در 
نهایت معلوم نشــد که 

به چه دلیــل ناگهان 
تمام شد. صرفا تیر 
انــدازی به ســمت 
هــای  هواپیمــا 
جنگنده درحالی 

که بــه راحتی می تواننــد خــود را از تیــر رس تیربارهای 
دســتی خارج کنند، دلیــل منطقی برای پایــان دادن به 
حضور در ادامه داســتان نیســت. مثلا آیا اگر اســکورت 
هواپیماهای روســی تا نزدیک فرودگاه تدمــر انجام می 
شد، امکان این که بتوانند در این شهر به خلبانان هواپیما 

و اسرا کمک کنند نبود؟
- پایان بنــدی فیلم نیز گرچه قهرمانانه و اســطوره ســاز 
از یک مدافع حرم اســت کــه بهترین ســرمایه خود یعنی 
جانش را بــرای نجات کــودکان بیگناه یک مدرســه فدا 
می کنــد و ایــن »شــهادت طلبی« درســت نقطــه مقابل 
»انتحــاری« هایی اســت کــه داعــش علیه مــردم مظلوم 
اســتفاده می کنــد اما ســوالی کــه بــرای من بــه عنوان 
مخاطب در پایــان فیلم ایجاد می شــود این اســت که آیا 
امکان نداشــت علی به نحوی خود را بــه یکی از قفس ها 
ببندد و ریموت بمب را درحالی کــه از هواپیما خارج می 
شود بفشارد؟ شــاید منطقی ترین مســیری که داستان 

می توانســت داشــته باشــد 
ایــن بــود کــه او نیــز 

نجات پیــدا کند اما 
کارگــردان عمدا 

نمــی خواســت 
نجــات  علــی 

پیدا کند.

اولین ها و حاصل جمع ها

به وقت شــام را می تــوان از حیث فرم و 3 
حتــی تاحــدودی محتوا حاصــل جمع 
»ارتفاع پست« و »چ« دانست و در محتوا 
نیز کارگردان تلاش می کند رگه هایی 
از »آژانــس شیشــه ای« و »به نــام پــدر« را به عنــوان لایه 
های بعــدی فیلم ارائــه کند. به وقت شــام را بایــد اولین 
فیلم حاتمی کیا دانســت که در آن یک شــخصیت نســل 
ســوم انقلاب، خــود را فدای انقــلاب اســلامی می کند 
و چتر نجات پدر می شــود. نســل ســومی که مانند دیگر 
شــخصیت های فیلم هــای مطــرح کارنامــه حاتمی کیا 
دربــاره عملکرد پــدرش در دفــاع مقدس، بوســنی و ... 
ســوال دارد و نقــد، امــا در پایان »علــیِ« منتقــد حتی از 
پــدرش هم ســبقت مــی گیــرد و خــود را فــدای انقلاب 
اسلامی می کند. در آثار قبلی حاتمی کیا یک بار تجربه 
این را که یک شــخصیت نسل ســوم برای انقلاب هزینه 
مستقیم داده باشد شــاهد بودیم و آن در »به نام پدر« بود 
که البته آن اتفاق )انفجار مین زیر پای حبیبه( ناخواسته 
بود اما شهادت علی کاملا خواسته و انتخاب شده بود. با 
این حال به عنوان مخاطب فیلم های حاتمی کیا، وقتی 
با اسم »به وقت شام« مواجه شدم انتظار داشتم لایه های 
متعددی از فتنه شــام را با امضای حاتمــی کیا، همچون 
»آژانس شیشه ای« یا »بادیگارد« شاهد باشم اما آن چه از 
این فیلم در ذهن ماند  روایت یک گــروگان گیری و ایثار 
یک خلبان برای نجات جان انسان هاســت. کما این که 
مثلا اگر عنوان این فیلم »نجات از تدمر« بود، دیگر انتظار 

این راکه لایه های فتنه شــام باز شــود  
نداشــتیم. هرچند حاتمــی کیا با 

گنجاندن یک پدر و پسر سلفی 
و نمایش ظواهــر و رفتارهای 

به ظاهــر دینی 

داعشــی ها و نیز در پــلان مربوط بــه زندانیان ســوری و 
نارضایتی ۲4 ساله یکی از زندانی ها از نظام این کشور 
نقدی که کارگردان به نظام سوریه مطرح می کند، نشان 
می دهد که او تــلاش کرده بود تا به لایه هــای دیگر فتنه 
ورود کنــد، ورودی که البتــه ناقص بود چــرا که ماجرای 
او چیز دیگری اســت. به عنوان نمونه در همــان ابتدای 
فیلم از قول مادر همسر علی مخاطب با این شبهه مواجه 
می شود که »چراغی که به منزل رواست به مسجد حرام 
اســت«، درســت اســت که اکنون در ایران کمتر کســی 
است که درباره سوریه و عراق چنین نظری داشته باشد 
اما وقتی ایــن جمله در فیلم مطرح می شــود، انتظار این 
اســت که به آن پاســخ داده شــود. اما تا پایان فیلم، برای 
یک ایرانی که چنین شــبهه ای دارد، پاسخی ارائه نمی 
شــود.مثلا اگر هــدف ایلوشــین پــس از ســوخت گیری 
)فرضــی( در دمشــق، تبریز، همــدان یا کرمانشــاه بود، 
شاید منطق اشاره به آن جمله ایجاد می شد. نکته دیگر 
این که سبعیت داعش در فیلم به عنوان اولین فیلمی که 
در سینمای ایران به صورت مستقیم به موضوع پرداخته 
است، حس وحشــت را به مخاطب منتقل می کند اما در 
یک نگاه کلی به نظر می رســد بازهم این دوز وحشــت و 
حیوانی گری داعش می توانست بیشتر باشد. با این حال 
باید به این نکته اشــاره کرد که سینمای ایران با »به وقت 
شام« تازه به موضوع فتنه داعش و نقش جدی جمهوری 
اســلامی در مقابله بــا آن ورود کرده اســت و باید منتظر 
باشیم تا آثار بعدی درباره این فتنه ساخته شود. انتظاری 
که کاملا به جاست چرا که ایران )به عنوان فرمانده محور 
مقاومت و رزمندگان مدافع حرم( اصلی ترین کشــوری 
بود که سیطره داعش را پایان داد و این حق ملت ایران 
است که در میان آثار سینمایی با این موضوع دارای 

جایگاه درخور شأن باشد.

 »به وقت شام«

به وقت حاتمی کیا   بود؟
  امیرحسین یزدان پناه 

info@khorasannews.com

با این که 1۲ ساعت می گذرد اما هنوز هم حس دلهره ای را که در پلان های مختلف »به وقت شام« به من 
منتقل شده بود همراه خود دارم، تعلیق هایی که حس وحشت و مرگ را به مخاطب منتقل می کرد. »به 
وقت شام« یک اکشن جذاب دارای صحنه های دلهره آور است که باعث می شود در طول تماشای فیلم 
حتی یک بار هم به ســاعت نگاه نکنم. با این حال معتقدم آن چه در پایان دو ساعت تماشای این فیلم به 
عنوان برداشت کلی من در ذهن ثبت شده است، منطبق بر انتظارات انباشته ای که در یک سال و اندی 
اخیر که از آغاز انتشارخبرها درباره »به وقت شام« در ذهن من ایجاد شده، نیست و نیز معتقدم انتظاری 
که از نام »ابراهیم حاتمی کیا« و عنوان »به وقت شام« داشــتم فراتر از فیلمی بود که دیدم، با این توضیح 
که اگر تیتراژ فیلم را حذف کنند و آن را برای کسانی که درباره ســازنده »به وقت شام« چیزی نمی دانند 
نمایش دهند، از دیدن یک فیلم اکشن، راضی از سالن سینما خارج خواهند شد. این فیلم را از سه منظر 

مورد توجه قرار داده ام:

...جشنواره فجر
 نگرانی تهیه کننده »فیلشاه« 

از نادیده گرفته شدن در داوری

مهر - حامد جعفری تهیه کننده 
پویانمایی »فیلشــاه« با اعتراض 
به توزیع ناعادلانه سئانس های 
اکران این اثر گفت: »من از سال 
91 عضــو خانه ســینما هســتم 
ولــی فیلم مــن در جــدول اولیه 
اکران هــای خانه ســینما جایی 

نداشــت حالا هم بدتریــن ســئانس ها را به مــا داده انــد. ما 
امیدواریم ایــن رفتارهــا مصداق ضــرب المثل »ســالی که 
نکوســت از بهــارش پیداســت« نباشــد و اتفاقاتی کــه برای 
»فیلشــاه« تاکنون افتاده اســت، مقدمه ای برای داوری ها و 
سربریدن فیلم مان در انتهای جشنواره نباشد. زحمتی که 
در بخش هــای مختلــف کارگردانی، تدویــن، صداگذاری، 
موســیقی و ... خیلی بیشــتر از فیلم های دیگر بوده اســت، 
امیدوارم ایــن زحمات نادیده گرفته نشــود. متاســفانه من 

فضای خوبی را احساس نمی کنم.«
وی افزود: »ما متقاضی اکران نوروزی هستیم ولی  فیلم هایی 
خارج از صف می آیند و از ما جلو می زنند و اکران می گیرند. 
پروانــه نمایــش »فیلشــاه« مهرمــاه صادر شــده اســت ولی 
فیلم هایی که هنوز از لابراتــوار بیــرون نیامده اند، تقاضای 
اکــران می کنند و قراردادهایشــان هم بســته می شــود. ما 
می گوییم یک فیلم کودک برای اکران نوروزی بگذارید ولی 
می گویند نه این فیلم هســت، آن فیلم لابــی دارد، این فیلم 
ملاحظه دارد و... . روند این جشنواره را به سیاست گذاران 
فرهنگی کشــور تعمیم دهید. گویا همین مســیر قرار است 

ادامه پیدا کند.«

اختتامیه جشنواره در دستور کار شبکه »نمایش«

شــبکه  برنامــه  تامیــن  مدیــر 
»نمایــش« با اشــاره به پوشــش 
جشــنواره  اختتامیــه  مراســم 
فیلم فجر گفت: »بــه امید خدا با 
همیاری ســازنده ســینماگران 
و مســئولان جشــنواره، مراسم 
اختتامیه جشنواره فیلم فجر نیز 

از شبکه نمایش پخش خواهد شد.«
محمد حسام پور در گفت وگو با ایسنا، به پوشش زنده مراسم 
اختتامیه فیلم فجر از شــبکه نمایش اشــاره کرد و گفت: »ما 
برای مراســم اختتامیــه و افتتاحیــه برنامه ریــزی کرده ایم؛ 
یعنی از دو سه هفته پیش جلسه ای را تشکیل دادیم و با ستاد 
برگزاری جشنواره فیلم فجر هم هماهنگی هایی انجام دادیم. 
درخواســت همکاران جشــنواره و تلویزیون با نگاه حمایتی 
خود، پوشش این رویداد بود. به امید خدا با همیاری سازنده 
سینماگران و مسئولان جشنواره، مراسم اختتامیه جشنواره 

فیلم فجر نیز از شبکه نمایش پخش خواهد شد.«
مدیر تامین برنامه شــبکه نمایش با اشــاره بــه چالش هایی 
که برای پوشــش مراســم اختتامیه وجود دارد، اظهار کرد: 
»پوشش عرفی و مرسوم در جامعه، پوشش استاندارد و مورد 
قبول آحــاد جامعه اســت و تلویزیون هــم منعکس کننده آن 
است. طبعا در جایی که پوشش و کلام تعارض جدی با عرف 
مرسوم در جامعه ایرانی و اسلامی دارد، تلویزیون نباید آن را 
به طور کامل پخش کند. اما بدانیم که تعامل دوطرفه است؛ 
به این معنی که هنرمندان دوست دارند اختتامیه جشنواره 
به صورت زنده پوشش داده شود؛ بنابراین عرف جامعه نیز از 

سمت آن ها رعایت خواهد شد.«


